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Praha 26. února (ČTK), autor: nam pba
Vysoké školy připravují vlastní návrh zákona o univerzitních nemocnicích. Odmítají jejich přeměnu na akciové
společnosti, jak to plánuje ministr zdravotnictví Tomáš Julínek (ODS). Mluvčí Univerzity Karlovy (UK) Václav Hájek dnes
ČTK sdělil, že školy zveřejní principy alternativního návrhu v nejbližších dnech. Mluvčí ministerstva zdravotnictví Tomáš
Cikrt aktivitu vysokých škol kritizoval, podle něj nemá smysl přeměnu na akciové společnosti zpochybňovat.     
"Alternativní návrh je založen na univerzitních nemocnicích jakožto právnických osobách veřejného práva svého druhu,
které nejsou založeny za účelem podnikání," uvedl Hájek. Na normě pracují společně zástupci univerzit, které mají
lékařské fakulty, kromě UK tedy ještě Masarykova univerzita v Brně a Univerzita Palackého v Olomouci.     
"Předložením tohoto návrhu rektoři naznačují, že nechtějí, aby vznikly univerzitní nemocnice v dohledné době. Celý
legislativní proces by se musel vrátit na začátek," řekl ČTK Cikrt. Podotkl, že na právní zakotvení univerzitních nemocnic
se čeká už asi deset let.     
Zákon je jednou ze sedmi norem, jimiž chce Julínek reformovat české zdravotnictví. Jeho reformní záměr již kabinet
schválil, dnes se jím zabývá legislativní rada vlády. Univerzitní nemocnice jako akciové společnosti má vláda i ve svém
programovém prohlášení.     
Přeměnu nemocnic na akciové společnosti napadají také sociální demokraté, komunisté a odboráři. Obávají se, že
mnohamiliardový majetek tak přejde do soukromých rukou.     
"Nadále je základem tento návrh, nemá smysl ho zpochybňovat. Bude se dělat paragrafované znění," zdůraznil Cikrt.
Ministerstvo podle něj přijalo 90 procent připomínek rektorů a chce s nimi dál spolupracovat. "Vyzývám je, aby pracovali
a nenabourávali přípravu této důležité normy," dodal mluvčí.     
Forma, kterou navrhují univerzity, by podle Hájka byla v některých aspektech srovnatelná s veřejnými vysokými
školami a veřejnými výzkumnými institucemi. "Strategické rozhodování a řízení by bylo v kompetenci orgánu nemocnice
jmenovaném univerzitou, stát by prostřednictvím dozorčího orgánu měl silnou kontrolní roli a možnost zablokovat
zásadní majetkové dispozice a přeměny univerzitní nemocnice," upřesnil Hájek.     
Účelem univerzitní nemocnice by podle návrhu vysokých škol bylo zejména poskytování zdravotní péče na základě
oprávnění pro nestátní zdravotnická zařízení. Zároveň by na základě smluvně domluvených pravidel zabezpečovaly ve
spolupráci s příslušnou univerzitou podmínky pro výuku, vědu a klinický výzkum.     
Cikrt zdůraznil, že akciová společnost je jako právní forma vyzkoušená, jsou v ní dané jasné vztahy a kompetence.
"V případě univerzitních nemocnic to bude zároveň zvláštní akciovka, protože zákon ji přesně upraví, navíc tam bude
spousta věcí upravena smlouvou mezi univerzitní nemocnicí a univerzitou. Univerzita bude vlastně na obou stranách
vztahu, takže si to může ohlídat," míní Cikrt.


